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A Magyar Épületgépészeti Koordinációs Szövetség (MÉgKSZ) 
mértéktartó, szakma-baráti körben ünnepelte fennállásának 25. 
évfordulóját. Az ünnepségre 2024. május 29-én délután a Ste-
fánia Palotában került sor. Az ünnepség szervezésének elkép-
zelése az volt, hogy néhány órát együtt töltsenek azok a part-
nerek, akik az elmúlt időszakban a szövetség munkájában 
közreműködtek, támogatták azt és így részesei az eredmé-
nyeknek. A programot is ennek a gondolatnak megfelelően 
alakítottuk ki, kevés szakma, több kultúra és emberi dolgok, 
együttlét olyanoknak, akik gyakran találkoznak, de mindig a 
szakmával foglalkoznak és sok öröm azoknak, akik esetleg 
már régóta nem találkoztak egymással. Szakmai kérdéseket 
csak az elnöki köszöntő érintett:

„Mélyen tisztelt Hölgyeim és Uraim, kedves Kolléganők és 
Kollégák, kedves Vendégek.
Nagy tisztelettel és sok szeretettel köszöntöm a MÉgKSZ 
25. éves jubileumi rendezvényünk valamennyi résztvevőjét. 
Engedjék meg, hogy a résztvevőket egy kissé tagoltabban is 
bemutathassam, nem azért, mert esetleg nem ismerik egymást, 
hanem azért, mert a szövetségünk életében betöltött viszonyu-
kat is szeretném kiemelni. Kérem, nézzék el, hogy segédesz-
közt használok, mert a bölcsek szerint nyolcvan fölött már 
nem szabad olyan mondatokba belefogni, amelyben nevek 
szerepelnek, márpedig én sok nevet szeretnék megemlíteni.

A szövetség tagjai jogi személyek, akik képviselőkön keresz-
tül jelennek meg a szövetségben. Számuk 30-40 között válto-
zott az elmúlt 25 év alatt. Kezdetben elsősorban műegyetemi 
végzettségű épületgépészek, főként tervezők, egyetemi okta-
tók és a szakmai sajtó képviselői voltak, majd később a már-
kaképviselők, a kereskedők, az utóbbi időben pedig a gyár-
tók és kivitelezők is. 
A szövetség tevékenysége kezdetben főként szakmai kér-
désekre fókuszált, az utóbbi időben a hangsúly a szakterü-
let jövője, a szakterület ismertsége, elismertsége, társadalmi 
beilleszkedésének javítása, általánosságban a szakma presz-
tízsének növelése lett.
A szövetség gazdálkodásához a rendelkezésre álló források 
a tagdíj, amelynek csekély mértéke havi 10 illetve 20 ezer 

forint, csak a létezést biztosítja. A célok megvalósításához 
ezek a források nem elegendőek, ezért nagyon fontos olyan 
kisebb konkrét célok, feladatok megfogalmazása, melyekhez 
a szakma szereplőinek anyagi támogatására is számíthatunk, 
amit ezúton is nagyon szeretnék megköszönni. 
Az utóbbi években azt a gyakorlatot folytattuk, hogy a 
konkrét elképzeléseket a szövetség elindította és amikor ezek 
a szakma meghatározó szereplőitől való visszaigazolás alap-
ján működőképesnek bizonyultak, akkor ezeknek további fel-
adatait önálló szervezetekre bíztuk, alapítványokat hoztunk 
létre. Az alapítványokról:
• a korábban volt a Magyar Épületgépészek Napja, amely a 

szövetség által szervezett egynapos rendezvény volt a fővá-
rosban és ezt egy országos, többnapos, alulról építkező ren-
dezvény-sorozattá alakítottuk. Ez az országos magyar épü-
letgépész napok, röviden az OMÉN, amelynek gazdája az 
OMÉN Alapítvány lett. Az alapítvány kuratóriumának 
elnöke Golyán László, tagjai Gyurkovics Zoltán, aki egy-
ben a koordinációs bizottság vezetője és Király Tamás, a bál 
szervezőbizottságnak vezetője és az eredményhez nélkülöz-
hetetlen Kárpáti Zoltán, Bozsó Béla, Balassa Péter munkája, 

• a szakma önazonosságának növelése érdekében szakmai 
szimbólumot alakítottunk ki, melyhez az Épületgépész 
Szimbólum Alapítványt hoztuk létre, amelynek kuratóri-
umi elnöke Németh László és tagjai Csoknyai Tamás, Erdei 
István, Mikó András és Nagy Bernát,

• a szakma társadalmi beágyazódása érdekében az épület-
gépész sport tevékenységek összefogására az Épületgé-
pész Sport Alapítványt hoztuk létre, amelynek létrejötté-
hez nagymértékben hozzájárult Fülöp Ildikó által szervezett 
első nagysikerű Épületgépész Vitorlás Kupa. A Sport Alapít-
vány kuratóriumának tagjai nemcsak a szakterület, hanem 
a sport kiválóságai, olimpiai helyezett illetve többszörös 
olimpiai bajnok. A kuratórium elnöke Szemán Róbert, tag-
jai Erdei István, Kötél István, Szabó Gabriella, Szebellédi 
Tamás, Zuggó Balázs és Dóri Bence főtitkár,

• korábban létrehoztunk egy alapítványt a szakterület tartalmi 
bővítésére, a HOF Alapítványt, melynek kuratóriumi elnö-
ke Géczi Gábor, tagjai Erdei István, Halász Györgyné, Sza-
bó Márta, Szabó Sándor. Az alapítvány jelenleg tartalékon 
üzemel, a szakma jelenlegi kényelmessége miatt,

• és létrehoztunk még egy alapítványt, az Épületgépészeti 
Kommunikációs Alapítványt, melynek kuratóriuma: Szi-
lágyi László elnök, Lakatos Ákos, Versits Tamás, Korcsog 
Gábor tagok. Az alapítvány aktívabb működéséhez a kura-
tórium átalakítására most folynak az egyeztetések.   

Természetesen vannak más jellegű tevékenységeink is, melye-
ket a szövetség saját munkaként tud megoldani. Ilyenek példá-
ul az évente kiadásra kerülő Épületgépészet évkönyve, vagy 
a mostani évforduló alkalmával megjelenő Magyar épület-
gépészeti szerelőipar története kiadványok, vagy a szak-
munkásképzés utánpótlására egy Bethlen Gábor pályázaton 
elnyert munka.

25. évét ünnepelte a Magyar Épületgépészeti Koordinációs 
Szövetség
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A szövetség munkájában fő tevékenységnek a kezdeménye-
zést, illetve a koordinálást tekintjük, de vannak olyan felada-
tok, amelyekben a közreműködés vagy a részvétel is megtisz-
telő. Ilyen például az éppen napjainkban befejezendő, az ÉMI 
által koordinált EU-s pályázat a 2030-as klímacélok elérésé-
hez szükséges készségfejlesztés és útiterv kidolgozása, mely-
ben konzorciumi tagként veszünk részt. Örömömre szolgál, 
hogy itt köszönthetem a projekt vezetőjét, az ÉMI-ből Hujber 
Dorottyát, illetve a konzorciumból Hrabovszki-Horváth Sárát 
a műegyetemről. De fontosnak és megtisztelőnek tartjuk, hogy 
a szövetség tagjai részt vehetnek olyan rendezvényen, mint a 
Pollack Expó, vagy a Pécsi Egyetem záróvizsgái, melyek az 
épületgépész szakmai összetartás és kapcsolatteremtés hazai 
példái. Szeretettel köszöntöm körünkben Baumann Mihályt, 
a Pollack Expo főszervezőjét, Eördögné Marikát a záróvizs-
gák házigazdáját és Cakó Balázs tanszékvezető urat. De részt 
veszünk a Pénzügyminisztérium Monitoring Energetikai Al- 
bizottságában is, ahol a Magyar Környezettudatos Építés 
Egyesületét is képviseljük EU-s pályázati pénzek elosztásá-
val és felhasználásával kapcsolatos témakörökben.

Ennyi tehát a szövetség munkájáról és ezúton is megköszö-
nöm mindenkinek az áldozatos munkáját, idejét és anyagi 
támogatását. Az eredmények valamennyiünk közös erőfe-
szítése és munkája, olyan embereké, akik nem a szakmá-
ból, hanem a szakmáért is élnek, és vállalnak áldozatot.

A szövetségnek egyéb más épületgépész szövetségekkel, egye-
sületekkel való kapcsolata kiegyensúlyozott és jó. Örömre 
szolgál, hogy valamennyien elfogadták meghívásunkat, saj-
nos néhányan egészségi problémák miatt nem tudtak eljön-
ni, de itt van az Uszodatechnikai Szövetség elnöke, Takács 
Gábor és a Gázipari vállalkozók országos egyesületének elnö-
ke, Versits Tamás.
A szakterület horizontális tagozódásában meghatározó szere-
pe van a Magyar Mérnöki Kamarának. A kamara épület-
gépészeti tagozata az egyik legjelentősebb, legnagyobb lét-
számú tagozat, melynek elnökeivel való kapcsolata az elmúlt 
huszonöt évben jó volt. Örülök, hogy el tudtak jönni a mai 
összejövetelre az eddigi elnökök: Denk András, Chappon Mik-
lós, Nagy Gyula és a jelenlegi, Gyurkovics Zoltán elnök úr. 
Hagyományosan jó a kapcsolat a Budapesti és Pest vármegyei 
kamarával, amelynek jelenlegi elnökét, Szőllősi Gábor urat 
köszöntöm. Megtisztelte rendezvényünket Wagner Ernő úr, 
a Magyar Mérnöki Kamara elnöke is, aki rendszeresen részt 
vesz az épületgépészet szakmai és nem szakmai fórumain is.
Az épületgépészet szakmai tevékenysége nagyon szorosan 
kapcsolódik az építésgazdasághoz, ezért fontos a jó kapcso-
lat az építésgazdaság szereplőivel. Körünkben van és örülök, 
hogy elfogadta a meghívásunkat Nagyunyomi -Sényi Gábor, 
az ÉTE elnöke, és sajnálom, hogy az utolsó pillanatban köz-
bejött akadályok miatt nem tud részt venni az építésgazdaság 
meghatározó szervezetének, az építési vállalkozók országos 
szakmai szövetségének, az ÉVOSZ elnöke, Koji László úr. 
Két évvel ezelőtt az építésgazdaságnak még nem volt önálló 
csúcsszerve, valamilyen minisztériumhoz tartozott. Ma már 
örömmel mondhatjuk, hogy létezik az ágazatnak egy önál-
ló felelős, csúcsszerve, minisztériuma. Nagy szeretettel és 

tisztelettel köszöntöm körünkben Határ Renáta helyettes 
államtitkár asszonyt, örülök, hogy végül is sikerült szabad-
dá tennie magát és jelen tud lenni rendezvényünkön. Mindjárt 
ki is használom az alkalmat és felkérem államtitkár asszonyt, 
hogy köszöntse a rendezvény résztvevőit.
Megköszönve államtitkár asszony üdvözlő szavait, elmon-
dom, hogy ő is sokat segített az Évkönyv és a Szerelőipar tör-
ténete kiadványaink miniszteri előszavának megszületésében 
is, melyet ezúton is köszönök.
A köszöntő összeállításánál az volt a szándékom, hogy kerül-
jem a sablonos, szokásos megoldást, mert nem tartom szemé-
lyek felsorolását azzal zárni, hogy végül, de nem utolsó sor-
ban. Ezért határoztam a csoportonkénti és az alulról építkező 
bemutatás mellett.
És most, miután a csúcsra érkeztünk, magyar mondás sze-
rint legjobb csúcson abbahagyni, ezért befejezem én is a 
résztvevők bemutatását. Mindenkinek nagyon köszönöm, 
hogy eljöttek és remélem, hogy jól érzik majd magukat 
ezen az összejövetelen.

De most is kimaradtak és majdnem én is elfeledkeztem – mint 
elődeim is  – azokról, akiknek lelkiismeretes munkája nél-
kül a szövetség nem működhetne: a szövetség irodavezető-
je és pénzügyi vezetője. Most szeretnénk ezt pótolni. Kérem 
Móczár Gábor, Matuz Géza és Zoltán Attila volt elnök urakat, 
hogy a jöjjenek ki és törlesszük adósságainkat. A szövetség 
irodavezetője Barabás Katalin és pénzügyi vezetője Bodri 
Irén, akiknek 25 éves odaadó munkáját szeretnénk most egy 
elismerő oklevéllel és apróbb élménnyel megköszönni. Kérem 
Barabás Katalint és Bodri Irént, hogy fogadják el az elismerést.
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A mai rendezvény a 25 éves MÉgKSZ-ről szól. A 25 év az 
nem dicsőség, az egy időtartam. A dicsőség a tartalom, az 
eredmény, amely ez alatt az idő alatt született, pontosabban 
ezek közül is csak azok, melyeket a szakma is értékel, elis-
mer, olyanok, mint pl. OMÉN, jelvény, sportrendezvények stb. 
Ezeket viszont éppen ezért most megemlíteni sem szükséges.
Viszont néhány szót szeretnék szólni a szövetség, illetve a 
szakterület következő 25 évéről, célokról – ahogy én látom. 
A fontosabb témák, melyben a szövetségnek aktív, kezdemé-
nyező szerepet kell vállalnia:

A szakterület eddig nem mutatkozó szereplőinek társadal-
mi aktivizálása, úgymint a kivitelezők, üzemeltetők, gyár-
tók, törvényalkotók bevonása a szakmai közéletbe. Ezzel nem-
csak a szakterület látható tevékenységi köre, de a létszám, a 
hozzáadott érték megmutatása miatt is nő a szakterület súlya.
A nem szakmai szereplőkkel való kommunikáció készség-
fejlesztésének bevezetése a képzésbe és a továbbképzésbe. 
Csak együttműködő partnerektől várhatók el az épületgépészet 
tervezett eredményei, mint pl. az energiahatékonyság, a kar-
bonsemlegesség, az újrahasznosítás stb. ugyanakkor ez tovább 
erősíti a társadalmi beilleszkedést, a szakmai ismertséget.
Fel kell gyorsítani és ki kell aknázni a digitalizáció nyúj-
totta lehetőségeket nemcsak a rendszerek tervezésénél, mint 
pl. a BIM, hanem a rendszerek alkalmazási területének bőví-
tésénél is, elsősorban az egészségi és élettani információk jel-
zésére és a képzés, továbbképzés területén.

A szakterület tartalmi bővítése: az épületgépészet leegy-
szerűsítve az épített terekben az életfeltételek biztosítása. Az 
életfeltételek a víz, az egészség és a táplálkozás, melyből az 
épületgépészeti gyakorlat a vízellátást kezeli, az egészségből 
a befújt levegő mennyiségét és minőségét biztosítja és ezen 
kívül a kényelemmel foglalkozik – az egészség általában és 
a táplálkozás elmarad. A szakterület tartalmi bővítésében az 
ételkészítés, általában a konyhatechnológia, a mosás, a 
felülettisztítás technikai és technológiai kezelését az épü-
letgépészet részévé kell tenni, ismételten. Korábban ezt szo-
ciálhigiéniai témakörben kezelte a szakma.

A prioritások átalakítása: mely alatt a jelenlegi komfort és 
energia sorrend megváltoztatása helyett a víz, egészség, táp-
lálkozás, komfort sorrendet kell a minimális erőforrás-felhasz-
nálás mellett biztosítani. Az utóbbi évek történései, a COVID, 
az energia árrobbanás felhívták erre a figyelmet, és megmutat-
ták, hogy nem a komfort, a kényelem a legfontosabb.

A szakterület tudományos alapjainak megerősítése, mely 
alatt azt értem, hogy a jelenlegi jogszabályi vezérlésű épület-
gépészeti gyakorlat helyett a természet- és élettudományos 
alapokon nyugvó, a reális emberi igények kielégítését szol-
gáló ismeretekre kell fókuszálni. 

A felsorolt célokban a szövetségnek kezdeményező-koordi-
náló szerepet kell vállalnia. A célok biztosíthatják, hogy az 
épületgépészet a jövő tudománya, szakterülete legyen, mint 
egy egészségmérnöki terület. A tennivalókat az épületgépé-
szetnek be kell vállalnia és lendületesen meg kell valósítania.

Az épületgépészet jövőjével kapcsolatos feladatok számo-
sak, és nem is gondoltam, hogy ezeket itt és most fogjuk tisz-
tázni, illetve megoldani. Erre majd a közeljövőben szakmai, 
tudományos konferenciákat kell szervezni. Valószínűleg a 
felvetett elképzelések és ezek kezelése sokféle, alkalmanként 
nagyon eltérő véleményekként fogalmazódnak majd meg. De 
ez így természetes. Amiben azonban nem lehet vita és remé-
lem mindenki őszintén is így gondolja, hogy az épületgépé-
szet jövője, fejlődése nem a háborúk okozta pusztítás újra 
építésében, a légoltalmi létesítmények és atombunkerek 
légtechnikájának megoldásában, hanem egy természettu-
dományos alapon nyugvó, reális emberi igényeket kielégí-
tő szakterületben legyen.

Az a javaslatom, kérésem, hogy felejtsük most el az elmúlt 
25 évről és az előttünk álló 25 évről elmondottakat és adjuk 
át magunkat a jelennek. Élvezzük a békét egy olyan körben, 
amely mindennapi munkánk szűkebb-tágabb közössége. A mai 
programot ennek megfelelően alakítottuk ki.
A mindennapi gondjainkból való kikapcsolódáshoz művésze-
ket hívtunk, akik segítenek ebben. Köszönöm, hogy meghall-
gattak, és át is adnám a pódiumot a Carminum együttesnek.”

Az elmondottak közben Határ Renáta ÉKM helyettes állam-
titkár asszonya köszöntötte a rendezvény résztvevőit. Kiemel-
te a szakterület fontosságát az előttünk álló feladatokban és 
elismerően szólt a szakmai összetartásról, melyen gyakran és 
örömmel szokott részt venni.

A hangversenyt követő beszélgetések és vacsora után Németh 
László, az Épületgépész Szimbólum Alapítvány kuratóriu-
mának elnöke épületgépész oklevelet és jelvényeket adott át. 
A jubíleumi ünnepséget a Hirős Gasztroszinház Fiú, Leány, 
Bor (Gonda Kata, Kenderes Csaba, Szabadi Mózes) színvo-
nalas előadása zárta.

A vendégek a rövid együttlét emlékéhez az Épületgépészet 
Évkönyve2023 kiadványt az elmúlt évből és a szakterület jövő-
jéhez a remélt tartalombővítéshez a Szoláltatástechnika-ház-
tartástechnika-ökotrofológia könyvet vihették magukkal.

Dr. Barótfi István
a MÉgKSZ elnöke


